

Молиться сердцем, а не на показ

Матфея 6:5-8

1. Молитва ради похвалы людей (Матфея 6:5)

Вопросы:

1. Что не так с молитвой, направленной на «показ» людям? (1Цар. 16:7; Мрк. 7:6-7)
2. Какие примеры можно привести, когда люди стараются выглядеть духовными перед другими, но в сердце имеют другие мотивы? (Мтф. 2:8; Иан. 12:4-6)
3. Как человек доходит до состояния показной религиозности? (1Цар. 15:24; Ин. 12:43)
4. Каким образом искренность в молитве влияет на наши взаимоотношения с Богом и людьми? (Пс. 17:26-27; Евр. 10:22)

2. Личная молитва и близкое общение с Богом (Матфея 6:6)

Вопросы:

1. Почему так важно иметь личное уединение с Богом в молитве? (Мрк. 1:35; Пс. 61:2)
2. Что мешает нам «закрыть дверь» для всего постороннего и сосредоточиться на общении с Богом? Какие шаги помогут это исправить? (Мрк. 4:19; Мтф. 14:23)
3. Что означают слова: «Отец твой, видящий тайное»? Как это может влиять на нашу искренность в молитве? (Пс. 43:22; Иер. 17:10; Евр. 4:13)
4. Что значит «Отец твой воздаст тебе явно»? Как это может проявляться в нашей жизни? (1Иоан. 5:14-15)

3. Суть молитвы — не в многословии, а в искренности сердца (Матфея 6:7)

Вопросы:

1. В чем вред и тщетность «многословия»? Почему оно не помогает, чтобы Бог услышал нашу молитву? (1Цар. 1:12-15; Еккл. 5:2)
2. Все ли публичные и длинные молитвы неуютны Богу? Чем они отличаются от простого «многословия»? Вспомните примеры длинных молитв в Библии. (Мтф. 20:30-31; Пс. 61:9)
3. Как мы можем следить за тем, чтобы наша молитва не превращалась в пустую формальность? (Лук. 18:13-14; Пс. 18:15)

4. Знание Бога о наших нуждах (Матфея 6:8)

Вопросы:

1. Если Бог знает все наши просьбы и нужды заранее, зачем тогда молиться Ему об этом? (Мтф. 7:7-8; Иак. 5:16-18)
2. Как понимание этих слов помогает нам молиться с доверием? (Флп. 4:6-7; 1 Пет. 5:7)
3. В чём разница между нашими «нуждами» и «желаниями»? Как мы можем учиться отличать одно от другого? (Иак. 4:3; 1Кор. 6:12; 1Тим. 6:6-8)
4. Каким образом осознание Божьей заботы помогает нам быть благодарными и спокойными даже в трудных обстоятельствах? (Пс. 36:25; Пс. 138:2-3; Рим. 8:28)

Pray with Your Heart, Not for Show

Matthew 6:5-8

1. Prayer for the praise of men (Matthew 6:5)

Questions:

1. What is wrong with prayer aimed at “showing off” to people? (1Sam. 16:7; Mark 7:6-7)
2. What examples can be given of people trying to appear spiritual to others while having different motives in their hearts? (Matt. 2:8; John 12:4-6)
3. How does a person reach the state of showy religiosity? (1Sam. 15:24; John 12:43)
4. How does sincerity in prayer affect our relationship with God and others? (Ps. 18:26-27; Heb. 10:22)

2. Personal prayer and close fellowship with God (Matthew 6:6)

Questions:

1. Why is it so important to have private time with God in prayer? (Mark 1:35; Ps. 62:1)
2. What prevents us from “closing the door” to everything outside and focusing on communicating with God? What steps can help to fix this? (Mark 4:19; Matt. 14:23)
3. What does it mean, “Your Father who sees in secret”? How can this affect our sincerity in prayer? (Ps. 44:22; Jer. 18:10; Heb. 4:13)
4. What does it mean, “Your Father will reward you openly”? How can this show up in our lives? (1John 5:14-15)

3. The essence of prayer is not in many words, but in sincerity of heart (Matthew 6:7)

Questions:

1. What is the harm and futility of “many words”? Why does it not help God to hear our prayer? (1Sam. 1:12-15; Eccl. 5:2)
2. Are all public and long prayers displeasing to God? How do they differ from simple “many words”? Please recall examples of long prayers in the Bible. (Matt. 20:30-31; Ps. 62:9)
3. How can we ensure that our prayer does not become an empty formality? (Luke 18:13-14; Ps. 19:15)

4. God's knowledge of our needs (Matthew 6:8)

Questions:

1. If God knows all our requests and needs in advance, why should we pray to Him about them? (Matt. 7:7-8; James 5:16-18)
2. How does understanding these words help us pray with trust? (Phil. 4:6-7; 1Pet. 5:7)
3. What is the difference between our “needs” and “wants”? How can we learn to distinguish one from the other? (James 4:3; 1Cor. 6:12; 1Tim. 6:6-8)
4. How does recognizing God's care help us to be grateful and calm even in difficult circumstances? (Ps. 37:25; Ps. 139:2-3; Rom. 8:28)